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سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که وزیر اقتصاد میزان بازگشت 
ارز ناشی صادرات را 15 درصد عنوان کرده بود، 
رئیس بانک مرکزی از بازگشــت 60 درصدی ارز 

صادراتی تاکنون خبر داده است! 
موضوع بازگشــت ارز حاصل از صــادرات یکی از 
مهم ترین مقوله هایی است که در طول یکسال گذشته 
بسیار مناقشه انگیز بوده است. اوایل اردیبهشت امسال، 
فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد در همین زمینه گفته بود: 
»از مجموع ۴۰ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی تنها ۱۰ 

میلیارد دلار آن به کشور بازگشته است.« 
خبر جنجالی وزیر اقتصاد که حاکی از بازگشــت 
تنهــا ۱5 درصــد از ارز حاصــل از صــادرات بود، با 
واکنش هایی روبه رو شد؛ به عنوان مثال، برخی اعتقاد 
داشــتند مقداری از ارز حاصل از صادرات توسط خود 
صادرکنندگان صرف تهیه مواد اولیه شده و به همین 

دلیل گفته می شود، بازگشتی در کار نبوده است. 
با این حال، هفته پیش میرشجاعیان، معاون وزیر 
اقتصاد طی سخنانی نسبت به ادعای فوق هم واکنش 
نشان داد و گفت: »در حالی که برخی از صادرکنندگان 
ادعا می کنند با ارز حاصل از صادرات خود، مواد اولیه 
وارد کرده اند اما ۳۰ میلیارد دلار از ارز حاصل از صادرات 
غیرنفتــی در بین هیچ کدام از موارد مربوط به واردات 

مواد اولیه نبوده است.« 
اظهارات فوق به دلیل سنگین بودن رقم آن، بسیار 
تعجب آور بود چراکه از ســویی برخی از کارشناسان 
نسبت به معافیت های موجود در بازگشت ارز صادراتی 
اعتراض داشــتند و از ســوی دیگر برخی اعضای اتاق 
بازرگانی نســبت به اصل پیمان سپاری ارزی ناراضی 
بودند. به عبارت دیگر، هر دو طرف )موافق و مخالف( 

سازوکار موجود را نادرست می دانستند. 
با این وجود، رقم اعلام شــده توسط وزیر و معاون 
وزیر اقتصاد به نوعی غیرمنتظره بود، ولی روز گذشته 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی طی یک پست 
اینستاگرامی با ارائه آمار جدیدی اعلام کرد 6۰ درصد 

ارز حاصل صادرات تاکنون به کشور برگشته است. 
وی در این زمینه نوشت: صادرات غیرنفتی، نقش 
مهمی در رونق تولید، اشتغال و خصوصاً ثبات بازار ارز 
و تقویــت ارزش پول ملــی دارد، لازم دیدم، در مورد 
میزان برگشت ارز ناشی از آن، توضیح بدهم: سال 97، 
ارز برگشــتی بر اساس روش های ابلاغی بانک مرکزی 
یعنی، فروش در سامانه نیما، عرضه در صرافی ها، واردات 
در مقابل صادرات خود، واگذاری ارز پروانه صادراتی و 
نیز واگذاری بــه بانک مرکزی، به رقمی معادل ۱8.7 

میلیارد دلار رسید. 
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامه داد: بــا توجه به 
برآوردی که از خالص ارز صادراتی، با لحاظ هزینه های 
مبادلاتی ناشی از تحریم و متداول بودن تسویه ریالی 
صادرات در نیمه اول ســال قبل، می شــود، تا کنون، 
نزدیک 6۰ درصد ارز ناشــی از صــادرات، به  چرخه 
اقتصاد برگشته است. توجه به چند نکته همه ضروری 
است: ۱- ارز صادرات فصل زمستان هنوز فرصت کافی 
برای برگشت دارد.2- اسامی صادرکنندگانی که تا به 
حال ارزی را برنگردانده اند به مرجع قضایی اعلام شده 
است.۳- از تمامی صادرکنندگانی که به مسئولیت ملی 
خود در شــرایط ویژه اقتصادی کشــور عمل کرده اند 
قدردانی می کنیم.۴- بر اســاس هماهنگی های انجام 
گرفته با اتحادیه های صادراتی، اتاق بازرگانی و اقدامات 
در دست اجرا، امیدوارم شاهد تحول جدی در برگشت 

ارز به چرخه اقتصاد باشیم.

۳0 میلیارد دلار ارز صادراتی به کشور 
برگشته است

در همین زمینه، محمدرضا مودودی، سرپرســت 
ســازمان توســعه تجارت در گفت وگو با خبرگزاری 
تســنیم و در واکنش بــه فرار ۳۰ میلیــارد دلار ارز 
صادراتی از کشور گفت: این رقم، از کانالی که مد نظر 
بانک مرکزی بوده، به کشور بازنگشته ولی قطع یقین 
از کانال های دیگر برگشته چراکه اگر چنین رقمی به 

کشور بازنمی گشت، الان باید کشور قفل می شد.
وی افزود: در طول سال های پس از انقلاب، چندین 
بار موضوع پیمان ارزی و تعهد ارزی مطرح شــد و در 
هیچ موردی، تمام ارز مورد نظر، از مکانیســم طراحی 
شده سیستم بانکی به کشور بازنگشته است ولی با این 
وجود به حمدالله این ممکلت سرحال است و تولید و 

توسعه در کشور ادامه دارد.
سرپرســت ســازمان توســعه تجارت ادامه داد: 
صادرکنندگان و تولیدکنندگان، نیازمند سرمایه برای 
تامین مواد اولیه خطوط تولیدشان و همچنین تامین 
هزینه های جاری فعالیت حرفه ای شــان هســتند و از 
همین رو اگر قرار بود که سرمایه شان را از کشور خارج 
کنند، طبیعتا نمی توانست کسب و کار و خط تولیدشان 
را سرپا نگه دارند و می بایست خطوط تولید و فعالیت 

حرفه ای آنها تعطیل شود.
مــودودی با تاکید بر اینکــه »من معتقدم خروج 
سرمایه از کشور صورت نگرفته و صادرکنندگان ما به 
کشورشــان خیانت نمی کنند«، گفت: اگر قرار بود ۳۰ 
میلیارد دلار از کشــور برود و بازنگردد، الان باید کاملًا 

کشور قفل می شد و هیچ خط تولیدی کار نمی کرد.
نکاتی درباره فهرست دریافت کنندگان ارز

لازم به ذکر است، انتشار فهرست دریافت کنندگان 

ارز، موجب ایجاد سؤالات و ابهاماتی در اذهان عمومی 
شده و از این رو بانک مرکزی توضیحاتی را به منظور 

شفافیت برای آگاهی عموم ارائه کرده است: 
تمام افراد و شرکت هایی که از بانک مرکزی و نظام 
بانکی ارز دریافت می کنند، براساس مقررات موجود و 
قراردادهای منعقده با بانک ها، متعهد می شوند که به 
میزان ارز دریافتی، اقدام به وارد کردن کالاها و خدمات 
به کشور کنند. بنابراین انتشار اسامی دریافت کنندگان 
ارز، نقض اصل محرمانگی و رازداری بانکی محســوب 
نمی شــود و دولت نیز برهمین اساس، بانک مرکزی را 
موظف به انتشار مداوم فهرست مورد اشاره کرده است. 
فهرست های انتشــار یافته از سوی بانک مرکزی، 
صرفاً بیانگر مشــخصات کسانی هســتند که اقدام به 
دریافــت ارز برای مــوارد واردات کالا، واردات خدمت 
یا بازپرداخت اقســاط و بدهی هــای ارزی کرده اند و 
اطلاعات مربوط به اینکه آیا واردکنندگان نســبت به 
انجــام دقیق تکالیف قانونی خود )وارد کردن کالاها و 
خدمات یا استرداد عین ارز( اقدام کرده اند یا خیر، در 
این فهرســت ها قابل مشاهده نیست.  لذا صرف وجود 
نام شخص یا شرکتی در فهرست انتشار یافته از سوی 

این بانک بیانگر انتساب هیچ تخلفی به آنها نیست.
بانک مرکزی در راستای انجام وظایف قانونی خود 
اقدام به ایجاد ســامانه های تخصصی برای رصد ایفای 
تعهدات ارزی واردکنندگان کرده اســت و آمار ایفای 
تعهدات مزبور به طور منظم و مستمر تحت نظارت و 
پایش قرار دارد. در مواردی که واردکنندگان، به تعهدات 
ارزی خود عمل نکنند، بانک مرکزی و بانک ها مکلفند 
با معرفی واردکننده به مراجع ذی صلاح قضایی، از تمام 
اهرم های قانونی موجود برای الزام واردکنندگان به انجام 

تکلیف خود استفاده کنند.

واردات غذای سگ و گربه در نخستین ماه 
امسال با ثبت رقم یک میلیون دلار به اندازه 

پنج برابر مدت مشابه سال قبل شده است! 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، آمار گمرکات 
کشور از واردات ایران در فروردین ماه امسال، نشان 
می دهد که طی یک ماه نخست سال، بیش از یک 
میلیون دلار غذای سگ و گربه به کشور وارد شده 
است. بر اساس این گزارش، این فرآورده های غذایی 
ســگ و گربه از سه کشور آلمان، فرانسه و هلند به 
صورت بســته بندی برای خرده فروشی وارد کشور 

شده است.
واردات این حجم غذای ســگ و گربه به کشور 
در شرایطی است که با توجه به تحریم های سنگین 

اخیر و هدف گذاری آمریکا برای کاهش درآمدهای 
ارزی ایــران، درآمدهــای ارزی کشــور از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است و هزینه کردشان برای موارد 

غیرضروری چندان منطقی به نظر نمی رسد.
از سوی آمار گمرکات کشور در فروردین ماه 97، 
یعنی در مدت مشابه سال قبل نشان می دهد که در 
نخستین ماه سال گذشته، میزان واردات غذای سگ 
و گربه به کشور تنها 2۱۴ هزار دلار بوده است. این 
به معنای آن اســت که واردات غذای سگ و گربه 
به کشور در فروردین امسال به نسبت مدت مشابه 

سال قبل، نزدیک به پنج برابر شده است.
گفتنی است، وارداتی از این قبیل که در شرایط 
کنونی عجیب به نظر می رســد، منحصر به موارد 

فوق نیست و حتی مشمول موارد دیگری از جمله 
فراورده های آرایشی می شود. بر اساس آمار گمرک 
از تجارت خارجی ۱۱ ماهه ســال گذشته، بیش از 
92 تن انواع فرآورده های آرایشی لب به ایران وارد 
شده که ارزش به حدود چهار میلیون و 228 هزار 

دلار می رسد. 
این فرآورده های آرایشــی در این مدت از ۱5 
کشور به ایران وارد شده که بزرگ ترین صادرکننده 
فرآورده های آرایشــی برای لب به ایران آلمان بوده 
که حدود یک میلیون و 2۰۰ هزار دلار صادرات در 

این زمینه به ایران انجام داده است. 
امارات پس از آلمان به عنوان دومین کشــوری 
است که عمده صادرات رژ لب و سایر این فرآورده ها 

را بــه ارزش 97۰ هزار دلار به ایــران صادر کرده 
اســت. فرانســه نیز 5۰۰ هزار دلار صادرات رژ لب 
به ایران داشــته و بیش از 75۰ هــزار دلار از این 
 محصولات از طریق منطقــه آزاد کیش وارد ایران 

شده است. 
نکته جالب اینجاســت که بر اســاس آمارهای 
غیررسمی، حداقل 65 درصد از محصولات آرایشی 
به صورت قاچاق به ایران وارد می شــود که در این 
زمینه آمارهای غیررســمی تا 9۰ درصد نیز اعلام 
شده است. به این ترتیب می توان گفت این میزان 
فرآورده های آرایش لب که از طریق مرزهای رسمی 
به ایران وارد شده، همه آن چیزی نیست که از این 

محصول وارد ایران شده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: تولید گسترده مسکن و اجرای قانون مالیات 
بر خانه های خالی نقش برجســته ای در کنترل 

قیمت ها خواهند داشت. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدرضا رضاییکوچی 
در گفت وگــو بــا خبرگزاری خانه ملت اظهار داشــت: 
متأســفانه در شرایط کنونی هیچ نظارتی در این بخش 
وجود ندارد و قیمت ها طبق سلیقه مالکان و به صورت 
ســاعتی در حال بــالا رفتن اســت، در این میان هیچ 
دســتگاهی خود را مســئول کنترل و نظارت بر قیمت 

مسکن نمی داند.
وی افزود: برخی کارشناســان نســبت به عملکرد 
ســازمان تعزیرات حکومتی در عدم کنترل قیمت بازار 
مســکن انتقاد دارند، اما مســئولان این سازمان اعلام 
می کنند برای کنترل بازار باید قیمت منطقه ای تعریف 

شود تا تعزیرات بر این مبنا با متخلفان برخورد کند.
رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان این که بارها 
اعلام کرده ایم برای مدیریت بازار مســکن، باید قیمت 
پایه ای در هر منطقه تعیین شــود، گفت:  بر اساس این 
قیمت هــا بازار کنترل می شــود، البته برخی معتقد به 
اقتصاد آزاد و تعیین قیمت ها در بازار هســتند. اما این 

مسئله زمانی می تواند اجرایی شود که دولت در عرصه 
تولید گسترده مسکن به نتیجه رسیده باشد.

رضاییکوچی با اعلام این که هم اکنون کشور با کمبود 
چهار میلیون واحد مسکن مواجه است، بیان کرد: تولید 
گسترده مسکن و اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
نقش برجسته ای در کنترل قیمت ها خواهند داشت، اما 

هر دو مسئله تاکنون عملیاتی نشده است.
وی بــا انتقاد از عملکرد دســتگاه ها و ســازمان ها 

درخصوص عدم اجرای دستورات رئیس جمهوری برای 
واگذاری اراضی دولتی جهت تولید مســکن،  ادامه داد: 
متأســفانه با وجود دستور رئیس جمهور، هنوز یک متر 
زمین برای تولید مسکن توسط سازمان ها واگذار نشده 

و دستگاه ها عملا به اموال و اراضی خود چسبیده اند. 
رئیس کمیسیون عمران مجلس، سازمان های بازرسی 
دولت باید به مســئله نقض قانون توسط دستگاه های 
اجرایــی در عدم واگذاری اراضی دولتی ورود کرده و با 

مدیران متخلف برخورد جدی صورت گیرد.
بنگاه های املاک

 زمینه افزایش قیمت ها را فراهم می کنند
در همین زمینه، حسن نوروزی، سخنگوی کمیسیون 
قضایی و حقوقی مجلس با بیان این که وضع بازار مسکن 
نامطلوب و نگران کننده اســت، اظهار داشت: در شرایط 
کنونی در آستانه نقل و انتقالات بازار اجاره مسکن قرار 
داریم، اما بازار آنقدر ملتهب و متلاطم است که خانوارها 

برای اجاره مسکن با مشکلات بسیاری روبرو هستند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، وی افزود:  متأسفانه 
مردم در بازار کنونی مســکن تنها رها شده اند و هر روز 
صدها نفر از مردم نســبت بــه وضعیت این حوزه به ما 
اعتراض می کنند. بر اساس قانون اساسی، دستگاه قضا 
باید پناهگاه تظلمات مردم باشــد، از این رو با توجه به 
وضعیت بحرانی بازار مســکن، قطعا قوه قضائیه باید به 

گرانی مسکن رسیدگی کند. 
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس اضافه 
کرد:  در شــرایط کنونی بنگاه های حقیقی و مجازی در 
بازار مســکن، با ایجاد یک رقابت تصنعی زمینه را برای 
افزایش قیمت ها فراهم می کنند، از این رو قوه قضائیه به 
درستی باید با این اقدامات سودجویانه برخورد جدی کند.

وزیر اسبق صنعت، معدن و تجارت گفت: هیچ 
تضمینی برای بهبود شــرایط، با تشکیل وزارت 
بازرگانی وجود ندارد، چراکه ریشه مشکلات فعلی 
به هیچ عنوان در بود یا نبود این وزارتخانه نیست. 
بــه گزارش خبرگــزاری فارس، مهــدی غضنفری 
با بیان اینکه مخالف تشــکیل وزارت بازرگانی اســت، 
افزود: شــخص رئیس جمهور و معاون اجرایی ایشــان 
درخصوص چرایــی تشــکیل وزارت بازرگانی مواردی 
همچون »ضرورت مدیریت متمرکز و منسجم«، »افزایش 
سرعت تصمیم گیری«، »مقاومت بهتر در برابر فشارها 
و تحریم های آمریــکا« و »کاهش تصدی گری دولت و 
افزایش نقش آفرینی مردم« را عنوان کرده اند. درحالیکه 
در تمامی معیارهای مطرح شده از طرف دولت، شرایط 
ادغامی به مراتب بهتر از شرایط تفکیک بخش های تولید 

و تجارت و وجود وزارت بازرگانی است.
وی ادامه داد: دولت حتی با تشکیل وزارت بازرگانی 
هم می تواند در دو ســال باقی مانده بهانه های متعددی 

برای مشکلات موجود بیاورد. 
آخرین وزیر بازرگانی در دولت دهم تأکید کرد: اگر 
دولت مدعی است تشکیل وزارت بازرگانی شرایط را بهتر 
می کند، باید به نمایندگان مجلس، مردم و کارشناسان 
تضمین بدهد. آیا کسی در دولت تضمین می کند که اگر 
بخش هــای بازرگانی و تولیدی را تفکیک کردیم اوضاع 

بهتر می شود؟
غضنفری افزود: تغییر ســاختارهای موجود مترتب 
هزینه های گســترده اســت؛ بنابراین حتما برای تغییر 
آن باید تضمین بهبود شرایط از سوی دولت داده شود. 
درحالیکه از نظر بنده هیچ تضمینی برای بهبود شرایط 

وجود ندارد و دولت هم نمی تواند چنین تضمینی بدهد؛ 
چراکه ریشه مشکلات فعلی به هیچ عنوان در بود یا نبود 

وزارت بازرگانی نیست. 
وزیر اسبق صمت عملکرد نامطلوب وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را یکی از دلایل موافقان تشکیل وزارت 
بازرگانــی عنوان کرد و ادامــه داد: وزارت صمت امروز 
امکانات و قدرت تصمیم گیری بسیار قابل توجهی دارد 
ولی از آن اســتفاده نمی کند. در این شــرایط تفکیک 
وظایف و اختیــارات این وزارتخانه و تشــکیل وزارت 
بازرگانــی به هیچ عنوان شــرایط را بهتر نخواهد کرد؛ 
بلکه باید راهکارهــای دیگری برای بهبود عملکرد این 

وزارتخانه اجرایی شود.
غضنفری تصریح کرد: یک انتقادی که مطرح می شود 
این است که وزارت صمت ابروزارتخانه شده است و وزیر 

آن نمی تواند همه کارها را مدیریت کند. در پاسخ به این 
انتقاد باید گفت زیاد بودن کارها نباید در نهایت به تفکیک 
دو بخش تولید و بازرگانی منجر شــود؛ بلکه می توان با 
گذاشــتن چند قائم مقام مشکل را حل کرد. در صورت 
دو قسمت کردن بخش های تولیدی و بازرگانی، اجرای 
کوچک ترین کاری نیازمند هماهنگ کردن دو وزارتخانه 

جدا از هم است و امور را به مراتب پیچیده تر می کند.
وی در پاســخ به این ســؤال که در شــرایط ادغام 
فعلی حیطه اختیارات وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت 
صنعت چگونه باید تنظیم شود، گفت: درخصوص تمامی 
بخش هــای مربوط به تولیــد تا تنظیم بازار محصولات 
کشاورزی، وزارت صنعت نباید دخالت داشته باشد و بهتر 
است مســئول و پاسخگو در این حوزه ها یک وزارتخانه 

باشد که همان وزارت جهاد کشاورزی است.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات نان صنعتی ماشینی 
ایران با اشاره به عرضه آرد دولتی به قیمت های متفاوت گفت: رانت 
ایجاد شده به دلیل این تفاوت قیمت، دغدغه کل صنعت نان کشور 

است.
علیرضا مروت پور در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه تفاوت قیمت آرد 
باعث ایجاد رانت می شود، اظهار کرد: با توجه به اینکه دولت نتوانسته برای 
اقشار آسیب پذیر کشور فکری کند که نان ارزان قیمت دریافت کنند، همیشه 

تفاوت قیمت آرد حفظ شده است.
وی با اشــاره به عرضه آرد دولتی بــه قیمت های متفاوت به بخش های 
مختلف نان تولید شــده به روش سنتی و صنعتی، اظهار کرد: در این میان 
سودجویانی هستند که سهمیه آرد خود را با قیمت کم تر از قیمت بازار آزاد 
عرضه می کنند. بنابراین عده ای آرد مورد نیاز خود را با قیمت ارزان تر تهیه 

می کنند و عده دیگری نیز دغدغه تولید را کنار می گذارند.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات نان صنعتی ماشــین ایران 
با بیان اینکه خط شــروع های متفاوت برای یک مســابقه باعث ایجاد رانت 
و فســاد می شــود، تصریح کرد: برای تعیین قیمت نان دولت ها باید به فکر 
قشــر آسیب پذیر باشند؛ چرا باید افرادی در مناطق محروم نان را به همان 
قیمتی بخرند که خانواده هایی در بهترین مناطق تهران نان را با همان نرخ 

تهیه می کنند؟!
گفتنی است، اسفند ماه سال گذشته نمایندگان مجلس، یارانه آرد صنعت 
را حذف کرده و منابع حاصل از آن را به خرید تضمینی گندم اختصاص دادند. 
امــا بخش های دیگر تولید نان از جمله تولیدکنندگان نان با روش صنعتی 

هنوز یارانه دریافت می کنند.
نان، قوت غالب اغلب مردم و یکی از اصلی ترین و پرمصرف ترین کالاهای 
سبد خانوارهای کم درآمد است، بنابراین نباید این مسئله مورد سوءاستفاده 
عده اندکی شود و سازمان صنعت و معدن توسط بازرسانش باید این موضوع 

را مورد بررسی قرار دهند.
شغل نانوایی هم از قدیمی ترین مشاغل ایران است و این روزها با مشکلاتی 
دست و پنجه نرم می کند. نانوایان نیز مانند دیگر اقشار جامعه امروز با مسائل 
و مشــکلاتی روبه رو هســتند که تمامی آنها به مسئله ارتقای معیشت شان 
بازمی گردد و به دنبال این هستند که با حمایت های دولت و اتحادیه میزانی 
از مشکلات خود را کمتر کنند و سطح معاش خود را مقداری افزایش دهند. 

مدیرکل دفتر امور غــلات وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: با توجه به افزایش واردات 
در سال گذشته و میزان تولید داخل، گرانی 

برنج ارتباطی به کمبود عرضه ندارد. 
عزیز کریمی در گفت وگو با  باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره تاثیر بارندگی های اخیر بر میزان تولید 
برنج اظهار کرد: با توجه به شرایط اقلیمی و اقدامات 
و برنامه ریزی های صــورت گرفته از جمله تهیه و 
تدارک بذور گواهی شده و رسمی انواع ارقام برنج 
پرمحصول و کیفی و توزیع یارانه ای میان کشاورزان 
پیش بینی می شود که امسال حدود سه میلیون و 

۳۰۰ هزار تن شلتوک تولید شود.
وی از افزایش ۱۰ درصدی تولید برنج نسبت به 
مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: این افزایش 

تولید عمدتا ناشی از بهبود عملکرد و افزایش سطح 
زیر کشــت ارقام پرمحصول و پرورش رتون در دو 
استان گیلان و مازندران و همچنین کشت مجدد 

در استان مازندران خواهد بود.
مدیرکل دفتر امور غلات وزارت جهاد کشاورزی 
درباره اینکه ســطح زیر کشت برنج نسبت به سال 
گذشــته افزایشی داشته است یا خیر، بیان کرد: با 
توجــه به آنکه هم اکنون در ابتدای فصل کشــت 
شــلتوک هستیم، از این رو برای پیش بینی سطح 

کمی زود است.
کریمی ادامه داد: با توجه به شــرایط مناسب 
اقلیمی و وجود منابع کافی آب، دو اســتان گیلان 
و مازنــدران با ظرفیت کامل به زیر کشــت برنج 

خواهند رفت.

وی بــا بیان اینکه ســال گذشــته حدود دو 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن برنج سفید در کشور تولید 
شــده است، گفت: سال گذشته رقمی معادل یک 
میلیون و 6۰۰ هزار تن برنج وارد کشور شد که این 
 میزان نسبت به ســال 96 بالغ بر 25 درصد رشد 

داشته است.
مدیرکل دفتر امور غلات و محصولات اساسی 
وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه سال گذشته 
حدود ســه میلیون و 7۰۰ هــزار تن برنج به بازار 
عرضه شده اســت، اظهار کرد: با توجه به مصرف 
ماهانه حدود 2۴۰ هزار تن برنج و احتساب واردات 
در 5۰ روزه نخست امسال، جای هیچ گونه نگرانی 
مبنــی بر کمبود عرضه برنج به بازار وجود ندارد و 
ایــن میزان تا زمان عرضه محصول، جوابگوی نیاز 

داخل خواهد بود.
کریمی با اشــاره به اینکه افزایش قیمت برنج 
ارتباطــی به کمبود عرضه ندارد، افزود: با توجه به 
عدم کاهش تولید داخل در سال 97 نسبت به 96 
و همچنین افزایش ۱2 درصدی میزان واردات در 
5۰ روز نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل می توان گفت که این افزایش قیمت ناشی از 

کمبود برنج در بازار نیست.
وی در توصیه ای به خانوار ها گفت: با توجه به 
آنکه افزایش قیمت هیچ ارتباطی به کمبود برنج در 
بازار ندارد، از این رو به خانوار ها توصیه می شود که 
به شایعاتی مبنی بر خرید برنج بیش از نیاز توجه 
نکنند و همانند گذشته در حد نیاز معمول مایحتاج 

خود را تامین کنند.

یک فعال حوزه کار گفت: دولت باید هدفمندسازی مصرف بنزین 
را به شکلی اجرا کند که تبعات تورمی و گرانی داخلی نداشته باشد.
عبدالله مختاری در گفت  و گو با ایســنا، اظهار کرد: معتقدم اگر نفت را 
نفروشــیم به نسل آینده خدمت بزرگی کرده ایم. به جای خام فروشی، بهتر 
است آن را فرآوری کنیم و محصولات فرآوری شده را به جهان صادر کنیم.
وی ادامه داد: آوردن درآمدهای نفتی در بودجه کشــور را اشتباه است. 
نفت باید در جهت رونق زیرســاخت ها و ایجاد کسب و کار و اشتغال به کار 
گرفته شــود. اگر این کار اتفاق بیفتد هم وابستگی کمتری به نفت خواهیم 

داشت و هم رونق و رشد اقتصادی به دست خواهد آمد.
این فعال حوزه کار تاکید کرد: ترکیه یا مالزی نفت ندارند ولی اقتصادشان 
در مسیر توسعه و پیشرفت قرار گرفته است و مردم آنها فرهنگ مصرف کالای 
داخلی را نهادینه کرده اند. ما هم باید مبادی و جایگاه هایی که ورودی کالای 

قاچاق است ببندیم و نگذاریم به تولید داخل ضربه بخورد.
مختاری با بیان اینکه باید به تولید داخلی بها بدهیم و نیروهای کار را 
به عنوان بدنه اصلی جامعه تولید محترم بشــماریم، افزود: اقتصاد کشور در 
ســایه رونق تولید رشد می کند و از گردش چرخ کارخانه های تولیدی است 

که صادرات هم توسعه پیدا می کند.
وی افزود: سال هاســت که دنبال هدفمندی حامل های انرژی و بنزین 
هســتیم ولی این کار نه تنها صورت نمی گیرد بلکه قاچاق سوخت از کشور 
را شــاهد هستیم در حالی که دولت باید عرضه و مصرف بنزین را هدفمند 
کــرده و در مقابــل آب و برق را برای مردم رایگان کند. رایگان کردنش هم 
باید متناسب با میزان و سطح مصرف باشد. با این کار آن روستایی هم که 
ماشین ندارد از یارانه بنزینی که هدفمند شده برخوردار می شود. دولت باید 
هدفمندسازی مصرف بنزین را به شکلی اجرا کند که تبعات تورمی و گرانی 

داخلی نداشته باشد.
مختاری با انتقاد از جریان خصوصی سازی که بعضاً تبدیل به خصولتی 
ســازی می شود، گفت: خواســته ما این است که اگر به دنبال برون سپاری 
کارخانه ها و شرکت ها هستیم، آنها را به کارگران واگذار کنیم. سهام شستا را 
به بیمه شدگان بدهیم که هم سو استفاده و رانت به وجود نیاید و هم دلسوزی 
در بدنه ایجاد شود و کارگران با انگیزه بیشتر تولید با کیفیتی عرضه کنند.

وی تاکید کرد: اگر شــیوه خصوصی سازی اصلاح شود، هر مزایده کلان 
به جای آنکه به افراد خاص واگذار شــود به عموم مردم ســپرده می شــود. 
کارخانه های خصوصی باید کارگران را در سهام خود شریک کنند تا از این 
طریق هم کاهش رانت و سوء مدیریت را شاهد باشیم و هم به افزایش کیفیت 

کالای داخلی کمک کنیم.

پتروشــیمی  ابلاغی مدیرعامل هلدینگ  مطابق بخشــنامه 
خلیج فارس در بهمن ماه ۹۷، ســقف حقوق مدیران این مجموعه 
خصولتی درمنطقه شمال به بیش از ۲6 میلیون تومان و مدیران آن 
در منطقه جنوب به حدود ۳۴ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.
پس از افشاگری »کیهان« درباره حضور سؤال برانگیز مدیران بازنشسته 
با حقوق های بالا در پتروشــیمی خلیج فارس، هر از گاهی اخبار جدیدی از 
پشت پرده جاری در بزرگترین هلدینگ پتروشیمی کشور به گوش می رسد؛ 
مجموعه ای که بخش قابل توجهی ازســهام آن متعلق به مردم و بیت المال 
اســت ولی به اســم بخش خصوصی، از محل منابع آن حقوق های نجومی 

پرداخت می شود.
چندی قبل خبرگزاری تسنیم با پیگیری خبر کیهان، از »کوچ 56 مدیر 
بازنشسته به بزرگ ترین هولدینگ پتروشیمی کشور« گزارش داد. اکنون نیز 
خبرگزاری فارس گزارش داده که به اسنادی در رابطه با »پرداخت حقوق های 

غیر متعارف در هلدینگ خلیج فارس« دست یافته است.
به گزارش فارس، در بخشنامه ای که بهمن ماه 97 از سوی جعفر ربیعی؛ 
مدیرعامل هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس ابلاغ شده است، سقف حقوق 
مدیران این مجموعه خصولتی درمنطقه شمال به بیش از 26 میلیون تومان 
و مدیــران این مجموعه خصولتی در منطقــه جنوب به حدود ۳۴ میلیون 

تومان افزایش پیدا کرده است.
با نگاهی به ترکیب سهامداران این مجموعه باید گفت ۱9 درصد سهام 
این مجموعه متعلق به شرکت ملی صنایع پتروشیمی، ۴۰ درصد در اختیار 
سهام عدالت، ۱2 درصد در اختیار صندوق بازنشستگی صنعت نفت ، 7 درصد 
شرکت نفت و گاز تامین، بیش از ۱۴ درصد در اختیار پتروشیمی تابان فردا 

و مابقی نیز در بورس است.
لازم به توضیح اســت با نگاهی به ترکیب سهامداران می توان گفت این 
مجموعه نه به طور کامل خصوصی است و نه به طور کامل دولتی است اما 
لازم است که گفته شود غالب تصمیم گیری ها برای این مجموعه در وزارت 
نفت اتخاذ می شــود بنابراین چســبندگی این مجموعه خصولتی به وزارت 

نفت زیاد است.
حقوق هــای غیر متعارف مدیــران هلدینگ خلیج فــارس که یکی از 
سهامداران آن صندوق بازنشستگی صنعت نفت است، در شرایطی انتقاداتی را 
در پی داشته است که چندی پیش رئیس صندوق بازنشستگی کشوری، مدیر 
یک شرکت پتروشیمی وابسته به شرکت های این سازمان را به دلیل دریافت 
حقوق ۳۰ میلیون تومانی برکنار کرد اما در وزارت نفت و صندوق بازنشستگی 

صنعت نفت پرداخت چنین حقوق هایی کاملا عادی به نظر می رسد.
از آنجا که بخشــی از ســهام شــرکت هلدینگ خلیج فارس متعلق به 
بازنشســتگان صنعت نفت و سهام عدالت است، مشخص نیست چرا باید از 
جیب سهامداران اصلی حقوق های غیر متعارف به این مدیران پرداخت شود.
گفتنی است کیهان اسفندماه سال گذشته خبری درباره حضور این افراد 

در پتروشیمی خلیج فارس منتشر کرده بود.
درگزارش مذکور آمده بود: در شرایطی که از منظر قانونی به کارگیری 
بازنشستگان در مراکز دولتی ممنوع می باشد، اخیرا شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس اقدام به جذب مدیرانی بازنشسته با حقوق های بالا کرده است!

البته شرکت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس بلافاصله با ارسال جوابیه ای 
تلاش کرد با غیردولتی خواندن این شــرکت، از پاسخگویی به اصل مطلب 

کیهان فرار کند.
این واکنش در حالی رخ داد که نکته اصلی مطلب کیهان چرایی حضور 
مدیران بازنشسته در راس بزرگ ترین شرکت پتروشیمی کشور با حقوق های 

بالا بوده که در جوابیه توجهی به آن نشده بود.
در پاسخ کیهان تأکید شد: متاسفانه با حضور تیم جدید مدیریتی که از 
فقدان دانش و تجربه مرتبط با حوزه نفت رنج می برند عملکرد این شرکت 
در بخش تولید افت قابل ملاحظه ای داشته است، به طوری که میزان تولید 
در بــازه زمانی 96/۱/۱ تــا 96/۱۱/27 معادل ۱8.۴۰6۰88۴ تن بود که از 
زمان حضور تیم جدید در بازه 97/۱/۱ تا 97/۱۱/27 به ۱7.52۱.2۴۱ تن 
کاهش یافته اســت. به عبارت دیگر، به دلیل ضعف مدیریت و حضور افراد 
ناآشنا با مسائل فنی، حدود یک میلیون تن )معادل شش درصد( از تولیدات 

این شرکت کاسته شده است.

تولیدکنندگان مرغ و تخم مرغ با بیان اینکه تولیدات خود را با 
ضرر می فروشند، از قیمت پایین خرید تولیدات خود ابراز نگرانی 

کردند.
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران در گفت وگو با 
خبرگزاری مهر از کاهش شدید قیمت تخم مرغ خبر داد و گفت: طی روزهای 
اخیر قیمت این کالا حدود دو هزارتومان ارزان شده و نرخ هر کیلوگرم از این 
کالا درب مرغداری به چهار هزار و 2۰۰ تومان رسیده و بعبارتی مرغداران 

در هرکیلوگرم تولید حدود چهار هزار تومان ضرر می کنند.
ناصر نبی پور اظهار کرد: قیمت تخم مرغ در ماه مبارک رمضان معمولاً 
افت می کند ضمن اینکه امســال مازاد تولید نیز زیاد اســت. وی با انتقاد از 
بی تفاوتی دولت در این زمینه، افزود: اتحادیه سراسری مرغداران میهن از امروز 
)شنبه 28 اردیبهشت( تخم مرغ را به قیمت کیلویی پنج هزار و 5۰۰ تومان از 
تولیدکنندگان خریداری می کند و به تدریج نرخ خرید را افزایش خواهد داد.

این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه دولت در این خرید نقشی ندارد، 
افزود: صادرات تخم مرغ هنوز آغاز نشده است.

مدیرعامل اتحادیه سراســری کشاورزی مرغداران گوشتی هم با انتقاد 
از قیمت خرید مرغ گفت: در حال حاضر قیمت فروش گوشــت مرغ هزار و 
5۰۰ تومان زیر قیمت است و هر روز تاخیر، موجب بحرانی شدن وضعیت 

تولیدکنندگان می شود.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، بهمن محمد یاری با ارســال نامه ای به 
محمود حجتی، به تشــکیل جلســه ای در وزارت جهاد کشــاورزی و قول 
پیگیری وحل مشــکلات طی مدت دو هفته از طرف معاونت امور تولیدات 
دام وزارتخانه اشاره کرد و نوشت: متعاقبا جلسات و کارگروه برآورد و تعیین 
قیمت کارشناســی گوشت مرغ و تعیین قیمت به مبلغ 9 هزار و 62 تومان 
تشکیل گردید که صورتجلسه مربوط به امضاء همه حاضرین در جلسه رسید.
مدیرعامل اتحادیه سراسری کشاورزی مرغداران گوشتی ایران در ادامه 
تأکید کرد: با گذشــت 2۰ روز از تصمیم فوق، تاکنون اقدام عملی از طرف 
وزارتخانه به عمل نیامده و این بلاتکلیفی موجب زیان های هنگفتی به این 
صنعت شده، به طوری که در حال حاضر قیمت فروش گوشت مرغ هزار و 
5۰۰ تومان زیر قیمت بــرآورد جدید بوده و هر روز تاخیر، موجب بحرانی 

شدن وضعیت تولیدکنندگان می گردد.
نظــر به اینکه تولید گوشــت مرغ در حال حاضر همــراه با زیان بوده 
و مرغــداران تمایلی به جوجه ریزی و ادامه فعالیت نخواهند داشــت قطعا 
اثــرات منفی این بلاتکلیفــی در آینده نزدیک دامنگیــر تولیدکنندگان و 

مصرف کنندگان می شود.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران، از اجرای ۸0 طرح برقی 
در تهران خبر داد.

به گزارش صدا و ســیما، غلامرضا خوش خلق با اشــاره به اینکه بخش 
عمده ای از طرح های برقی، به سرانجام رسیده است، گفت: امیدواریم مابقی 

آنها نیز تا پایان خرداد به مدار وارد شوند.
وی با اشــاره به ضرورت همکاری مردم برای گذر از پیک تابستان بدون 
بروز مشکل افزود: در اوج مصرف در اردیبهشت امسال، با افزایش یک درجه 
دمای بیشتر هوا نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 9 درصد افزایش مصرف 
در تهران اتفاق افتاد که این عدد قابل توجه اســت و ادامه آن شبکه برق را 

در تابستان با مشکل مواجه خواهد کرد.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران با بیان اینکه خواهش ما از مردم مدیریت 
مصرف در زمان پیک از ســاعت ۱2 ظهر تا ۴ بعدازظهر است، ادامه داد: در 
۱۰۰ روز تابســتان بیشترین مصرف متعلق به دستگاه های سرمایشی است 
که یک ســوم مصرف را به خود اختصــاص می دهد که اگر مردم با تنظیم 
ترموستات و کنترل مصرف، ما را همکاری کنند، تابستان امسال در تأمین 

برق با مشکل مواجه نمی شویم.
خوش خلق درخصوص طرح های اجرا شــده در تهــران گفت: اجرای 
پســت های متعدد 6۳ کیلوولت توسعه 2۳۰ ولت و ۴۰۰ کیلو ولت و ۱۰۰ 
کیلومتر کابل کشی به منظور بهینه سازی و نوسازی شبکه از جمله طرح های 

اجرا شده است.
وی با بیان اینکه کابل کشی های در حال اجرا در تهران، به صورت فنی 
انجام می شود، ادامه داد: در دو سال گذشته 5۳۴ کیلومتر کابل کشی فنی 
در تهران انجام شده که این مدل توسعه شبکه با وجود هزینه های زیاد آن 
نســبت به مدل هوایی و نگهداری ســخت آن از نظر ایمنی و امنیت شبکه 

مدل مناسب تری است.
وی افزایش مصرف و دمای هوا را سبب محدودیت در ارائه خدمات شبکه 
برق دانست و افزود: اگر افزایش مصرف و افزایش دما اتفاق بیافتد شبکه به 

صورت خودکار و یا دستی از مدار خارج می شود.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران میزان تلفات شبکه برق کشور را ده درصد 

دانست و گفت: شبکه انتقال در تهران دو درصد تلفات دارد.
خوش خلق قیمت برق را در سبد خانوار بسیار کم دانست و ادامه داد: 
اگر ما معادل 2۴ ساعت برق به خانوار تحویل دهیم، هزینه دریافتی از آنها 
معادل یک باطری قلمی نیز نیست؛ این در حالی است که سال 9۰ با اجرای 
طــرح هدفمندی یارانه هــا و افزایش قیمت برق از ۱7 تومان به ازای هر پر 
کیلووات به ۴2 تومان رشد مصرف منفی شد، اما سال 9۱ با تغییرات قیمت 

دلار، دوباره میزان مصرف اوج گرفت.

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

مالیاتبرخانههایخالیقیمتمسکنراکاهشمیدهد

وزارت جهاد کشاورزی:

گرانی برنج ارتباطی به کمبود عرضه ندارد

بر اساس آمار گمرک

واردات غذای سگ و گربه 5 برابر شد!

پس از افشاگری کیهان مطرح شد

پرداختحقوقهایغیرمتعارف
درهلدینگخلیجفارس

دبیر انجمن کارخانجات نان صنعتی: 

رانتآرددولتیهمچنان
باقیاست

وزیر اسبق صنعت:

مشکلات فعلی اقتصاد با تشکیل وزارت بازرگانی رفع نمی شود
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از قیمت مرغ و تخم مرغ

شرکت برق منطقه ای تهران:
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